

LEVEL: Post-doc

DURATION: 12 months, renewable for another 12 months

Location: Université Paris Cité, Paris, France

SALARY: between 2100 and 2300 euros net/month, depending on prior experience, and in accordance with the French state regulated public service salary scale

START DATE: between September 1st and December 1st 2026

DEADLINE FOR APPLICATION: **April 15th 2026**

SEND application to: Olivier Bonami (olivier.bonami@u-paris.fr) and Tatiana Nikitina (tatiana.nikitina@cnrs.fr)

General description

The Empirical Foundations of Linguistics (EFL) project is seeking to hire a postdoctoral fellow to work within Workpackage 5 “Linguistic diversity as a testing ground for theories of language”. Employment is for 1 year renewable once, with the start date between September 1st and December 1st, 2026.

EFL is an InlEx project funded by Université Paris Cité within the framework of its 2025-2030 programme. It coordinates the work of more than 180 permanent researchers from 10 research units within Université Paris Cité and other partner universities in the larger Paris area. For more details, see <https://efl.u-pariscite.fr/en/>

Workpackage 5 is dedicated to exploring theoretical issues in linguistics and cognitive science through the lens of linguistic diversity, with an emphasis on evidence coming from languages or aspects of language that are seldom taken into account in theoretical work. Work is divided into 10 research projects addressing specific research programs across many subdisciplines. See here for details: <https://efl.u-pariscite.fr/en/research-themes/linguistic-diversity-as-a-testing-ground-for-theories-of-language/>

Tasks

The postdoc will conduct collaborative and/or independent research within one of the 10 research projects of the Workpackage, in the field of linguistics or psycholinguistics, leading to scientific publications.

They will work under the supervision of a permanent member of the project.

They will participate in collaborative activities within the project as well as outreach activities.

Qualifications

The postdoc will have in-depth expertise, as evidenced by a PhD and/or authorship of scientific publications, in at least one of the following areas:

- Theoretical linguistics
- Experimental linguistics
- Quantitative corpus linguistics
- Computational linguistics
- Psycholinguistics
- Cognitive science applied to language
- Field linguistics

- Descriptive linguistics
- Linguistic typology
- History and epistemology of linguistics

Good command of English in an academic setting (spoken and written) is required.

Knowledge of French is not required.

Candidates should hold a PhD in linguistics or a related field by July 15 2026. Candidates not holding a PhD at the time of application should provide clear evidence that it is about to be granted.

How to apply

Prospective candidates should prepare an individual project proposal for 2 years that fits within the goals of one of the 10 research projects within **Workpackage 5**, and seek the support of that project, one of whose members will supervise their work.

Prospective candidates should:

- By March 9: contact the coordinators of the supporting research project to coordinate their individual project proposal with the overall goals.
- By March 16: send a declaration of intent (mentioning the title and the supporting research project) to Olivier Bonami and Tatiana Nikitina.
- By April 15: send Olivier Bonami and Tatiana Nikitina the following application documents:
 - a cv including a publication list and outlining training in linguistics and related fields,
 - a 4 page project proposal (including references and appendices),
 - a cover letter explaining motivation and including links to 2 writing samples and the names of up to 3 referees.

Shortlisted candidates will be interviewed remotely in the first half of May, with the intent of taking a final decision before June.

NIVEAU : Post-doc

DURÉE : 12 mois, renouvelable une fois.

LIEU: Université Paris Cité, Paris, France

SALAIRE : entre 2100 et 2300 euros net par mois, en fonction de l'expérience, et en accord avec l'échelle de salaire du service public de l'état français

DATE de DÉBUT : entre le 1er septembre et le 1er décembre 2026

DATE LIMITE DE CANDIDATURE : **15 avril 2026**

Envoi des candidatures à : Olivier Bonami (olivier.bonami@u-paris.fr) et Tatiana Nikitina (tatiana.nikitina@cnrs.fr)

Description générale

Le projet « Empirical Foundations of Linguistics » (EFL) recrute une chercheuse ou un chercheur post-doctoral·e au sein de sa thématique de recherche 5 « Linguistic diversity as a testing ground for theories of language ». Le poste est à pourvoir entre le 1er septembre et le 1er décembre 2026, pour une durée d'un an renouvelable une fois.

EFL est un projet inIDEx financé par l'Université Paris Cité dans le cadre de son programme de recherche 2025-2030. Il coordonne le travail de plus de 180 personnels de recherche permanents appartenant à 10 unités de recherche au sein de l'Université Paris Cité et d'autres établissements partenaires dans la région parisienne. Pour plus de détail, voir <https://efl.u-pariscite.fr/>

La thématique 5 (en anglais *Workpackage 5*) est consacrée à l'exploration de questions théoriques en linguistique et en sciences cognitives à travers le prisme de la diversité linguistique, et se focalise en particulier sur les langues ou les dimension du langage qui sont rarement prises en compte dans les travaux théoriques. Le travail se répartit dans 10 opérations de recherche (en anglais *research projects*) dédiées à des programmes de recherches spécifiques dans un large éventail de sous-disciplines. Voir ici pour une description plus détaillée: <https://efl.u-pariscite.fr/en/research-themes/linguistic-diversity-as-a-testing-ground-for-theories-of-language/>

Tasks

La personne recrutée conduira des travaux de recherche collaboratifs et/ou individuels dans le cadre de l'une des 10 opérations de recherche de la thématique, dans le domaine de la linguistique ou de la psycholinguistique, donnant lieu à des publications scientifiques. Son travail sera encadré par un·e membre permanent·e du projet. Elle participera à des activités collaboratives au sein d'EFL ainsi qu'à des activités de dissémination.

Qualifications

La personne recrutée aura une expertise détaillée, sanctionnée par une thèse de doctorat et/ou la rédaction de publications scientifiques, dans au moins un des domaines suivant:

- Linguistique théorique
- Linguistique expérimentale
- Linguistique de corpus quantitative
- Linguistique informatique

- Psycholinguistique
- Sciences cognitives appliquées au langage
- Linguistique de terrain
- Typologie linguistique
- Histoire et épistémologie de la linguistique.

Une bonne compétence en anglais académique (oral et écrit) est nécessaire. La connaissance du français n'est pas indispensable.

Les candidat·es devraient être titulaires d'une thèse de doctorat en linguistique ou dans un domaine connexe à la date du 15 juillet 2026. Les personnes qui ne sont pas encore titulaires du doctorat au moment de la candidature doivent fournir des documents établissant clairement que le titre de docteur est sur le point d'être obtenu.

Comment candidater

Les candidat·es doivent préparer un projet personnel pour 2 années de travail, s'inscrivant dans les objectifs de l'une des 10 opérations de recherche de la thématique, et s'assurer du soutien de cette opération de recherche, dont l'un des membres encadrera leur travail.

Les candidat·es doivent :

- pour le 9 mars : contacter les responsables de l'opération de recherche visée, pour coordonner le projet personnel avec les objectifs de l'opération ;
- pour le 16 mars : envoyer une déclaration d'intention (avec titre du projet personnel et choix de l'opération de recherche): à Olivier Bonami et Tatiana Nikitina ;
- pour le 15 avril : envoyer à Olivier Bonami et Tatiana Nikitina un dossier de candidature constitué des documents suivants :
 - un cv, incluant une liste des publications et des indications précises sur la formation en linguistique et dans les domaines connexes,
 - un projet de recherche de 4 pages (références et appendices compris),
 - une lettre de motivation, comportant des liens vers deux exemples de travaux de recherche, et les noms de trois référent·es.

Les candidat·es présélectionné·es seront auditionnées en ligne pendant la première moitié du mois de mai. L'intention est de prendre une décision finale avant le mois de juin.